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PETROVICE „Někdy to pro-

stě hned nejde… Ale může 

při tom být veselo,“ s touto 
myšlenkou se ztotožňuje 
mladá aktivní žena Ven-
dula Vrzalová z Kojetína 
– místostarostka Petrovic. 
Vzhledem k jejím četným 
aktivitám je občanům 

v obvodu dobře známá. 
Paní místostarostko, 

jaká byla vaše cesta živo-

tem? 

Jsem rodák z Kojetína. 
Po základní škole jsem stu-
dovala na Gymnáziu v Mile-
vsku. Vzhledem k širokému 
zájmu o vše kolem mě, to 

zahradní 
traktory
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Příbram 
Dvořákovo nábř. 20,
Chramosty 10
Tel.: 604 761 657

KRÁSNÁ HORA NAD VLTA-

VOU Od letošního jara se 
k místní restauraci při-
pojila také pizzerie. Mis-
trem kruhového pokrmu 
je Kamil Kirnig, manžel 
majitelky restaurace Evy. 
Na počátku všeho byla 
jeho podpora manželce. 
Pak se občas v restaura-
ci objevil jako výpomoc. 
A nakonec má své vlastní 
pevné místo u pece.

Vzpomeneš si ještě 

na první myšlenky, když 

Eva přišla s nápadem 

otevřít si v Krásné Hoře 

restauraci?

Přiznám se, že moc na-
dšený jsem nebyl. Tenhle 
druh podnikání je velmi 
nestabilní a viděl jsem to 
dost černě. Což se brzy po-
tvrdilo, když přišel covid. 
Manželčin sen se změnil 
v noční můru.

Jak jsi zpočátku vní-

mal svou roli v celém 

tom roztáčejícím se kole?

Celý život jsem man-
želce oporou a podporuji 

VYSOKÝ CHLUMEC Jakou 
léčivou sílu nám nabíze-
jí divoké byliny a jak je 
snadno zařadit do jarního 
vaření? Proč nás uzdravu-

SEDLČANY Přestože veli-
konoční nedělní ráno bylo 
deštivé, k sedlčanskému 
jezu se už v časných ho-
dinách v hojné míře začali 

Hotel Hrazany SlapyHotel Hrazany Slapy
přijme

Vše na HPP nebo brigáda/sezóna
Strava zdarma / Možnost ubytování

U všech pracovních pozic možnost dopravy 
do zaměstnání

Informace: 602 288 755

POMOCNOU SÍLU DO KUCHYNĚPOMOCNOU SÍLU DO KUCHYNĚ

POKOJSKOUPOKOJSKOU

BRIGÁDNÍKYBRIGÁDNÍKY

ČÍŠNÍKA/SERVÍRKUČÍŠNÍKA/SERVÍRKU

SEDLČANY Participativní 
rozpočet města je poměr-
ně nový prvek v hospo-
daření Sedlčan, ale své 
místo si jistě našel. Pro le-
tošní rok bylo na projekty 
od občanů vyčleněno 500 
tisíc korun. Vedení města 

má již k dispozici všechny 
návrhy, které se letos hlásí 
o svoji šanci na uskutečně-
ní. Celkem se sešlo pět pro-
jektů. „Myslím si, že všech 

pět je velmi zajímavých, 

mám radost z toho, že ob-

čané nejsou neteční k tomu, 

Do participativního rozpočtu 
se sešlo pět projektů

co se kolem nás děje,“ uve-
dl při tiskové konferenci 
starosta Ivan Janeček. 

Jedním z projektů je psí 
agility park, dále je navr-
žena dřevěná oblouková 
lávka přes Mastník, třetím 

Plavidla, která 
na velikonočním splutí 
Mastníku zdolala jez na startu, 
měla jednu z nejtěžších částí 
trasy za sebou

sjíždět sváteční i protřelí 
vodáci nejenom z regionu, 
ale i ze vzdálenějších míst. 
Sice jich nepřijelo tolik 

Někdy sedím v kanceláři v lodičkách, 
jindy jsem v terénu v gumovkách, říká 
místostarostka Vendula Vrzalová

byla dobrá volba. Násled-
ně jsem okruh studií zúžila 
na ekonomiku na Euroškole 
ve Strakonicích. Poté jsem 
se odstěhovala do Prahy, 
kde jsem pracovala a poz-
ději založila rodinu. Neustá-
le jsem se ale do rodné vsi 

Většina plavidel uvízla hned po startu na jezu.

Hanka Zemanová na přednášce 
přiblíží, jak využít darů jarní 
přírody na podporu zdraví

je život v rytmu přírody? 
Jak si pročistit játra díky 
kúře s pampeliškami? 
A jak to udělat, když žijete 

Kamil Kirnig se stal pizzamistrem už 
doma, dnes má pevné místo u pece

ji. A i když jsem to viděl 
jinak, respektoval jsem její 

Pokračování na straně 3
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SEDLČANY Náš tematický se-
riál o vodném a stočném měl 
pokračovat anketou mezi 
sedlčanskými zastupiteli, 
když všem 21 ženám a mu-
žům byla zaslána ve stejný 
čas stejná sada otázek a cí-
lem redakce bylo prezen-
tovat občanům a voličům 
názory jednotlivých členů 
nejširšího vedení města. Se 
svojí formulací odpovědí 
přišli však zejména starosta 
Ivan Janeček a místostaros-
ta Zdeněk Šimeček, ostatní 
se sešikovali za ně. 

První z položených otá-
zek zněla, jak zastupitelé 
hodnotí společnost 1. SčV 
jakožto provozovatele, při-
čemž byl dán prostor i pro 
osobní přímé zkušenosti. 

„Pokud je mi známo, pl-

nění Smlouvy o komplexním 

provozování infrastrukturní-

ho majetku bylo v průběhu 

doby plnění bezproblémové. 

Město neřešilo žádné poruše-

ní smluvních podmínek, spo-

lupráce byla korektní a nasta-

vené smluvní ujednání bylo 

po celou dobu trvání funkční 

a efektivní. Aktualizace pro-

váděny standardně,“ ujal se 
pomyslného odpovědního 
výkopu starosta Janeček. 

„Při každoročním před-

kládání kalkulace, případně 

při tvorbě rozpočtu města 

v oblasti vodohospodář-

ské infrastruktury byla pro-

váděna kontrola smluvního 

ujednání o provozování in-

frastruktury Sedlčany. Ne-

shledali jsme žádná závažná 

porušení smluvního ujedná-

ní. Vedení města Sedlčany 

bylo s plněním smlouvy spo-

kojeno. Rovněž tak v oblasti 

čištění vod, město Sedlčany 

nemuselo řešit jakýkoliv ne-

souhlas s kvalitou vody, která 

byla přečištěna a vypouštěna 

z centrální čistírny odpad-

ních vod. Jakýkoli odběratel 

pitné vody nepodal stížnost 

ani na přerušení dodávky,“ 
zaslal svoji odpověď také 
místostarosta Šimeček. 

„Se společností mám 

zkušenosti jako spotřebitel 

i jako zastupitel a ani v jed-

nom případě nemohu říci, 

že bych nebyl s jejich prací 

a přístupem spokojen,“ sdě-
lil svoji odpověď zastupitel 
Josef Soukup. 

Druhá otázka zjišťující 
názory zastupitelů zněla: 
Měla by 1. SčV pokračovat, 
byť na přechodnou dobu 
v provozování vodovodu 
a kanalizace nebo se podle 
vás včas musí stihnout kon-
cesní řízení a vybrat nový 
provozovatel?

„Město ve věci zajiště-

ní provozování městské 

vodovodní a kanalizační 

infrastruktury postupuje 

v kontinuitě rozhodnutí 

z předchozího volebního 

období. Včasné zajištění kon-

cesního řízení na provozova-

tele je prioritou, zadáno bylo 

v dostatečném předstihu. 

Zákon o zadávání veřejných 

zakázek ovšem poskytuje 

uchazečům určité možnosti, 

jak dobu výběru neúměr-

ně a v mnohých případech 

i bezdůvodně prodlužovat. 

Vlastník činí všechny kroky 

k zajištění kontinuity bez-

problémového a efektivního 

provozování městské infra-

struktury,“ vyjádřil se pro 
redakci starosta Janeček.

„Město Sedlčany s ohle-

dem na limity zákona a s tím 

souvisejících předpisů (po-

skytování fi nanční výpo-

moci, dotace) mimo vlastní 

provozování infrastruktury, 

prostřednictvím koncesního 

řízení vytváří předpoklad 

pro zajištění dostatečných 

fi nančních prostředků pro 

obnovu infrastruktury, nejen 

z vlastních prostředků,“ po-
skytl svůj názor místostaros-
ta Šimeček.

„Jsem přesvědčen, že jsme 

udělali vše pro to, aby kon-

cesní řízení proběhlo řádně 

a včas. Pokud by přece jenom 

došlo z nějakého důvodu 

ke zpoždění, tak musí provo-

zování vodovodu a kanaliza-

ce zajistit po nezbytně nutnou 

dobu stávající provozovatel,“ 
dostalo se nám odpově-
di od zastupitele Soukupa. 

V předposlední otázce 
jsme se ptali: Není podle vás 
riziko, že se bude organizo-
vat veřejná soutěž o koncesi, 
což přinese náklady, a nako-
nec zvítězí současný provo-
zovatel, případně i proto, že 
bude jediný zájemce?

„Město Sedlčany nemá 

žádný zájem ovlivňovat 

transparentnost výběrového 

(koncesního) řízení, které 

je nastaveno jasnými pravi-

dly (zákonem o zadávání 

veřejných zakázek), které 

zadavatel nemůže ovlivnit. 

Všichni uchazeči musejí spl-

nit podmínky zadávací doku-

mentace,“ uvedl Janeček. 
Ve stejném smysl zaslal 

svoji odpověď i místostaros-
ta Šimeček: „Město Sedlčany 

nemůže ovlivnit počet přihlá-

šených uchazečů, kteří splní 

podmínky zadávací doku-

mentace.“

„V této chvíli nelze před-

jímat, kolik uchazečů pro-

jeví zájem o provozování 

vodohospodářské struktury 

v Sedlčanech. Osobně po-

važuji oddílný model pro-

vozování za současných 

podmínek jako nejlepší pro 

naše město, a tudíž koncesní 

řízení je jedinou možností 

pokračování takovéhoto pro-

vozování v následujícím ob-

dobí. Z koncesního řízení by 

měl vzejít nejvýhodnější pro-

vozovatel a výsledky tohoto 

řízení budu respektovat,“ 
zněla třetí odpověď zastupi-
tele Soukupa. 

Poslední otázka dá-
vala všem dotazovaným 
poměrně široký prostor 
pro veřejnou úvahu, když 
zněla: Prospěla by městu 
a jeho občanům podle vás 
v této oblasti změna? Nebo 
je lepší stabilita ve smyslu, 
aby pokračoval součas-
ný provozovatel, který je 

takříkajíc znalý terénu?
„Z dostupných údajů ne-

lze takto spekulovat, neboť 

není k dispozici žádné po-

rovnání. Změna nemusí nut-

ně znamenat nestabilitu, ob-

čan mnohdy ani nemusí tušit, 

který subjekt provozování 

obstarává,“ zakončil krátce 
své odpovědi starosta. 

„Ačkoli jsme se službami 

dlouhodobě spokojeni, ne-

znamená to, že se nemůže 

najít lepší provozovatel infra-

struktury,“ odtušil závěrem 
místostarosta Šimeček. 

„Koncesním řízením do-

jde ke změně smluvních 

podmínek. Nová provoz-

ní smlouva je bezpochyby 

v řadě oblastí detailnější 

a v konečném důsledku vý-

hodnější pro konečného spo-

třebitele. Z tohoto důvodu ne-

považuji za podstatné, zda 

zvítězí stávající provozovatel 

či někdo úplně jiný,“ prohlá-
sil závěrem Soukup. 

Svoji reakci na zadané 
otázky zaslal také zastupi-
tel František Hodys: „Sou-

hlasím s odpověďmi, které 

formulovalo vedení města. 

Výběr provozovatele musí 

projít koncesním řízením, 

protože toto je podmínkou 

pro získání dotace na vel-

kou opravu čistírny odpad-

ních vod. Oprava je nevy-

hnutelná a bude stát desítky 

milionů korun,“ reagoval 
Hodys a přiložil odpovědi 
vedení města ve verzi sta-
rosty Janečka. 

Před jednáním zastupi-
telstva v pondělí 13. března 
došlo přímo v jednacím sále 
v kulturním domě k poně-
kud netypické situaci, když 
starosta Janeček neformál-
ně obcházel své kolegy 
a kolegyně a téma s nimi 
probíral, dotazoval se jich, 
zda již redakci poskytli od-

povědi či nikoliv, případně 
jim sděloval, aby podpořili 
stanovisko vedení města. 

Jednání zastupitelstva 
mělo začít v 17 hodin, ale za-
čalo s mírným zpožděním. 
Těstě před začátkem jedná-
ní a jen pár minut po krát-
kém rozhovoru se starostou 
zaslal své stanovisko zastu-
pitel Filip Růzha, který se 
omluvil za prodlení s odpo-
vědí a následně uvedl: „Co 

se týká otázek souvisejících 

s koncesním řízením na pro-

vozovatele VHI (vodohospo-

dářská infrastruktura – pozn. 

red.) v Sedlčanech, jedná se 

z mého pohledu o vysoce 

odborný a velmi specifi cký 

proces, který musí být v zá-

jmu našeho města proveden 

v souladu s aplikovatelnými 

právními předpisy tak, aby 

byla vybrána nabídka, která 

bude pro město (a tím i pro 

všechny občany) nejvýhod-

nější, a to při zohlednění 

všech podstatných faktorů. 

Věřím, že proces výběru je 

a bude po odborné strán-

ce zajištěn zodpovědně. 

Ve vztahu ke zbývajícím do-

tazům si dovoluji odkázat 

na stanovisko vedení města, 

se kterým souhlasím.“

V čase 17.10, kdy zastupi-
telstvo začínalo ofi ciálně své 
jednání, přispěchal, po krát-
kém kontaktu s vedením 
města, se svým stanovis-
kem také zastupitel Vojtěch 
Kolín: „Můj názor je shodný 

s názorem, který zastává ve-

dení města Sedlčany.“

Zhruba s koncem jed-
nání zastupitelstva zaslala 
svoji reakci také zastupitel-
ka Barbora Kelichová, která 
starostovi před jednáním 
potvrdila, že na otázky do té 
doby ještě nereagovala. 
„Vámi uvedené otázky jsme 

probírali s vedením města. 

Mám informaci, že vám vý-

stupy byly zaslány. Tímto 

tedy reaguji na všechny vámi 

zaslané dotazy – odpovědi 

vedení města jsou mi ná-

zorově blízké a souhlasím 

s nimi,“ sdělila Kelichová, 
která v zásadě jako jediná 
popravdě uvedla, že otázky 
probírala s vedením města.

Tomáš Vašíček

V O D N É ,  S T O Č N É  S E D L Č A N Y  ( 3 )

Názor zastupitelů na 1. SčV? Všichni souhlasí se starostou

Ve čtvrtek 13. dubna 
by se dožil 80 let pan 

Josef  Macháč 
z Dublovic.

Stále vzpomínají manželka, synové Zdeněk 
a Rosťa s rodinou a rodina Hermova.

Starosta Ivan Janeček
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Zabezpečovací zařízení, kamerové systémy, přístupové systémy. E-mail: info@nes.cz, tel.: 603 504 097

JESENICE Místní základní 
škola se připojila k celo-
republikové akci Ukliďme 
Česko. Žáci se v pondělí 
3. dubna shromáždili před 

hasičskou zbrojnicí, vytvo-
řili skupinky a vyzbrojeni 
pytli a rukavicemi se vy-
dali na úklid obce a jejího 
okolí ve směru na Nedra-
hovice, Dobrošovice, Mar-

tinice, Mezné. Nevynechali 
ani úklid po trase Krčínovy 
cyklostezky. 

Cestou sbírali pohozené 
odpady – papíry, kelímky, 

plastové a skle-
něné obaly. . . 
Skrze vlastní 
zážitek se tak 
mohli nejlépe 
poučit o závaž-
nosti problému 
odpadu v pří-
rodě. Naplněné 
plastové pytle 
místní  hasič i 
svezli k hasič-
ské zbrojnici. 
Odměnou pro 
všechny bylo 

posezení u krbu v zastře-
šené venkovní přístavbě 
jesenické hasičské zbroj-
nice a do křupava opeče-
né špekáčky.

František Vávra

návrhem je akce Zalej alej, 
kdy se jedná o revitalizaci 
parku na Novoměstském 
náměstí, čtvrtým nápa-
dem je vybudování hřišť 
na stolní tenis, návrh ob-
sahuje dvě lokality, kde 
by mohly betonové stoly 
vyrůst, pátým projektem 
je multi funkční hřiště 
v centru města, poblíž ZŠ 
Propojení. 

„Myslím si, že všech pět 

návrhů je hodně zajíma-

vých, bohužel dva vyboču-

jí z mantinelů, které byly 

dány. Nechtěl bych ale, aby 

zapadly. Jedná se o ob-

loukovou lávku, kterou 

určitě v limitu částky 500 

tisíc nepostavíme. Budeme 

jednat s navrhovatelkou 

například o možnosti zařa-

dit projekt do investičních 

akcí na příští rok. U další-

ho námětu (multifunkční 

hřiště, pozn. red.) nará-

žíme na majetkoprávní 

záležitosti, kde budeme 

jednat s majiteli pozemků, 

zdali bychom to mohli ně-

Do participativního rozpočtu 
se sešlo pět projektů

jak vyřešit,“ sdělil starosta.
Podle harmonogramu 

participativního rozpočtu 
budou nyní s navrhovateli 
řešeny detaily a případná 
doplnění projektů, rada 
města na svém jednání 19. 
dubna rozhodne o koneč-
ném zařazení jednotlivých 
návrhů do hlasování. Po-
čátkem května je v plánu 
také veřejná prezentace 
a hlasování potrvá do 31. 
května. V červnu bude 
vyhlášen vítězný nápad, 
jehož realizace by se měla 
stihnout do konce roku. 

Na základě poměrně 
stabilního zájmu veřejnos-
ti a kvalitě navrhovaných 
projektů je možné, že 
v příštím roce bude par-
ticipativní rozpočet navý-
šen na částku jeden milion 
korun, protože se ukazuje, 
že řada navrhovaných pro-
jektů za tři roky existence 
participativního rozpočtu 
měla právě jeden zásadní 
problém – nevešla se ná-
kladově do stanoveného 
maxima.    Tomáš Vašíček

Kamil Kirnig se stal 
pizzamistrem už doma, dnes 
má pevné místo u pece
rozhodnutí a snažil se ji podržet ve všem, 
co postupně přicházelo.

Jak se to vyvíjelo?

Covid byl na ústupu a přišla válka 
na Ukrajině a s tím spojené zdražová-
ní, které poznamenalo nejenom nás, ale 
všechny kolem. Museli jsme vymyslet pro-
jekt, který restauraci podrží.

A tím je pizzerie. Jak nápad vznikl? 

Bylo od počátku jasné, že bude postave-

na na tobě?

Popravdě, pizzerie byl nápad od počát-
ku restaurace. Věděli jsme, že bude, jen se 

nám to o dost posunulo právě zmíněnou 
situací. To, že budu její hlavní pilíř, přišlo 
tak nějak náhodou. Najednou byla z pod-
porování pravidelná pomoc, až došlok 
tomu, že jsem skončil ve své práci a plně 
se začal věnovat gastru.

Jak náročné bylo se všechno naučit? 

Tvoje profese je úplně jiná...

Pracoval jsem dlouho ve skladech a zá-
roveň se věnuji čištění aut a interiérů, 
takže fyzická námaha mi vůbec nevadí. 
Co se pizzy týče, učil jsem se spíš tu práci 
ve velkém, protože doma jsem už odborní-
kem na pizzu byl. (smích) Spíš jsem musel 
přejít na větší stroje, jinou pec, lis na těsto 
a hlavně si všechno zorganizovat. Je ob-
rovský rozdíl udělat doma tři pizzy nebo 
osmdesát. Navíc bezchybně.

Často slýchám, že máš pizzu týden 

od týdne lepší. Jak to děláš?

Tak určitě je to tím, že čím více člověk 
dělá danou věc, tím se zdokonaluje. Vy-
chytávám časy pečení, teploty, hustotu 
těsta a ladíme i suroviny. Zkoušíme různé 
druhy mouky, sýrů a dalšího. Chceme, 
aby pizza byla prostě luxusní.

Nemáte v nabídce zcela stan-

dardní druhy. Jak jste je vymýšleli?

Ano, není to standardní pizza. S man-
želkou jsme žili čtrnáct let v zahraničí 
a velmi jsme si oblíbili jeden styl pizzy, 
který nám tady moc chyběl. Začali jsme 
ji tedy doma napodobovat, až jsme ji do-
ladili natolik, že jsme už před lety říkali, 
že bychom si měli pizzerii otevřít. Každo-
pádně jsme byli rozhodnuti ji dělat tímhle 
způsobem, prostě jinak. A nemysli si, že 
jsme nebyli odrazováni. Vyslechli jsme si 
názory, že narazíme, protože lidé chtějí 
to, na co jsou zvyklí, že všechno dobré 
už bylo vymyšleno. A že cpát sem ty naše 
zvláštní pizzy je veliká chyba. No ale my 
jsme si za tím stáli. Proč to dělat stejně 
jako všichni? Proč nevynikat? Proč zrov-
na krásnohorská pizza nemůže být jiná?

Jak často se stává, že si zákazníci vy-

žádají něco navíc nebo požadují na pi-

zze různé kombinace? Dá se tomu vy-

hovět?

Moc často ne. Zákazníci si ty naše kom-
binace oblíbili. Jsou pro ně nové, neotřelé 
a vyhovující. Pak není co měnit. Ale když 
přece jenom někdo změnu chce, není to 
vůbec žádný problém. Další možnost je 
sestavit si svou pizzu z oblíbených ingre-
diencí. Rádi vyhovíme.

A teď k praktickým záležitostem. 

Kdy pizzu pečeš?

Pizza zatím jede pátek odpoledne, so-
botu celý den od dvanácti hodin a v ne-
děli otvíráme zase v poledne a zavíráme 
v šestnáct hodin. Ale s měnícím se po-
časím a příchodem sezóny změny určitě 
přijdou. Pizzerie bude otevřená více dní 
v týdnu. Do budoucna počítáme i s rozvo-
zem, ale to bych teď předbíhal.

Jak dlouho trvá, než má zákazník 

svou pizzu na talíři nebo v krabici?

Tak tohle je opravdu různé. Mimo dobu 
nejvyšší frekvence může být pizza připrave-
na za patnáct minut. Ale jsou části dne, kdy 
je vytíženost opravdu velká a v řadě je třeba 
i pětadvacet koláčů. A to může tenhle čas po-
sunout i víc než o hodinu. Hodně zákazníků 
si na tyto hodiny objednávají třeba už odpo-
ledne a tím si zajistí, že budou mít připraveno 
třeba zrovna v osmnáct hodin, kdy je objed-
návek asi nejvíce. Celý proces by šel urychlit, 
ale už to nebude stejné. Naše pizza je dobrá 
i díky tomu, že ingredience nejsou ve velkých 
kusech naházené jen na pár místech. Velmi 
pečlivě rozděluji malé kousky po celé ploše 
a tím je pizza o moc chutnější. Nechci snižo-
vat její kvalitu tím, že bych odbyl více zakázek 
rychleji. Chceme, aby zákazník dostal luxusní 
pizzu v každé části dne.

Olga Trachtová Hadáčková

Vlastním prožitkem se 
učili chránit přírodu

Dokončení ze strany 1
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Kamil Kirnig se synem Adamem
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vracela, až padlo rozhodnu-
tí, že svůj život chceme jako 
rodina strávit na venkově. 
Vrátili jsme se ke kořenům, 
protože i můj manžel má, 
coby chalupář z Poreší-
na, ke zdejšímu kraji silný 
vztah. Doposud jsem praco-
vala jako sekretářka, účetní, 
masérka, asistentka peda-
goga, koordinátorka v rám-
ci projektu MAP a nyní po-
máhám s administrativou 
v rodinné fi rmě. 

Jak jste začínala v ko-

munální politice? 

Po přestěhování do Ko-
jetína jsme už s manželem 
měli dva syny a já se začala 
zapojovat do komunitní-
ho života prostřednictvím 
školy. S kamarádkou jsme 
vedly kroužek Klubík, za-
ložily Školní kavárnu jako 
platformu pro komunikaci 
mezi učiteli, rodiči a veřej-
ností. Stala jsem se členkou 
školské rady. Za Spolek 
rodičů se doposud podí-
lím na dětském karnevalu 
a pořádání školní Zahradní 
slavnosti. Jako velká část 
venkovských občanů, i já 
jsem členem sboru dobro-
volných hasičů, který za-
jišťuje od drobných setkání 
až po pořádání hasičského 
plesu pestrý společenský 
život. Čím dál více jsem si 
uvědomovala, že je třeba 
komunitní život na vsi pod-
porovat a začala se o dění 
v obci více zajímat. Tím, 
že jsem projevila určitou 
aktivitu, jsem na sebe nej-
spíš upozornila, a tak jsem 
byla oslovena kamarádem 
k zapojení do kandidátky 
v komunálních volbách. 
V minulém období jsem 

Někdy sedím v kanceláři v lodičkách, jindy jsem v terénu 
v gumovkách, říká místostarostka Vendula Vrzalová

byla zvolena zastupitelkou. 
Stala jsem se předsedkyní 
fi nančního výboru a měla 
jsem možnost trochu na-
hlédnout, jak to na obci 
chodí. V podzimních vol-
bách jsem opět kandido-
vala a přišla nabídka stát 
se místostarostkou. Při-
znám se, rozmýšlela jsem 
to pečlivě. V rámci mých 
dosavadních životních zku-
šeností, ať už z korporátu, 
rodinné fi rmy, práce v míst-
ním zastupitelstvu či života 
na vsi obecně, jsem si byla 
vědoma náročnosti dané 
pozice a mnohdy neatrak-
tivní úřednické práce.

S jakou vizí jste na obec-

ní úřad vstoupila? 

Je známo, že o dění v po-
litice, a to i v té komunální, 
která je každému občanu 
nejbližší, je mezi lidmi malý 
zájem. Stále přetrvává br-
blání v hospodě. Poslední 
prezidentské volby nám 
ukázaly, že lze v lidech 
zájem o dění kolem nich 
probudit. Je však velmi 
důležité, jakou formou se 
to dělá. Osobnosti politiky 
i média by měly být na ta-
kové úrovni, aby své okolí 
kultivovaly, a ne aby strhá-
valy k povrchnosti a ukva-
peným závěrům. A jak 
může člověk začít? Nejlé-
pe ve svém okolí. Primár-
ně ve své rodině, v obci. 
Do voleb jsem šla s tím, že 
třeba trochu přispěju k vět-
šímu zájmu o lokální dění, 
o aktivní přístup obyvatel. 
Také bych ráda odstranila 
strach komunikovat, nebát 
se projevit konstruktivně 
svůj názor. Proto mým prv-
ním krokem bylo vyhlášení 
participativního rozpočtu, 

kde se může zapojit každý 
včetně školních dětí. 

O svůj post na obec-

ním úřadě se dělíte s dal-

ším místostarostou Duša-

nem Šimečkem. Jak vaše 

spolupráce funguje? 

Velmi dobře. Výhodou 
je, že se známe prakticky 
od mala. Jestli jsem byla 
před uvedením do funkce 
skeptická k úřednické prá-
ci, tak naopak skvělé je, že 
jsem obklopená fajn lidmi. 

Jaké problémy se zpo-

čátku vyskytly?

Neřekla bych, že jsme 
se prozatím museli potýkat 
s výraznými problémy. To, 
že tato práce nebude jedno-
duchá, jsem věděla. Pokud 
člověk nastoupí na nové 
pracovní místo, vždy se se-
tká se spoustou nových in-
formací. Pro mě je toto jako 
pro netrpělivou ženu asi to 
nejtěžší. Nedávno jsem ob-
držela od kamarádky ten-
to citát: „Někdy to prostě 
hned nejde… Ale může při 
tom být veselo.“ Tak s tím 
se ztotožňuju. 

Jaký je dle vás největ-

ší úkol pro následující 

čtyři roky?

Dle mého názoru je to 
udržení si lidskosti a las-
kavosti. Celé čtyři roky 
trpělivě naslouchat obča-
nům a jejich problémům. 
Nepropadnout skepsi a ne-
nechat se zahnat do kouta 
hloupostí a povrchností... 
Je fajn, že jsme na úřadě tři 
osobnosti a každá má své 
priority, ve kterých se na-
vzájem podporujeme. Díky 
tomu jsme si intuitivně roz-
dělili okruhy zájmů, kde se 
vzděláváme a podnikáme 
kroky. Pokud tedy mám 

říci za sebe, pak z mého 
pohledu je nejdůležitější 
školství. Škola je pro obec 
vždy to nejdražší, co má. 
A to jak z pohledu ekono-
mického, tak komunitního. 
Jak mnoho se toho ve ško-
le odehrává, jak hodně 
ovlivňujeme životy našich 

dětí! To vše si uvědomu-
ju. Proto mají ředitelky 
základní i mateřské školy 
u nás na úřadě vždy dveře 
otevřené. 

A co budete řešit napří-

klad právě dnes? 

Hned po naší schůzce 
mám sraz s podlahářem 
ve dvou obecních bytech, 
které právě rekonstruuje-
me. Poté se vrátím na úřad. 
Zkontroluju žádosti míst-
ních spolků o dotaci z Fon-
du podpory společenských 
organizací a připravím pod-
klad do rady. Pak se poku-
sím najít pár herních prvků, 
ze kterých bychom mohli 
spolu s občany Týnčan vy-
brat vhodný pro děti na ná-
ves… Je to pestrá práce. 
Někdy sedím v kanceláři 
v lodičkách, jindy jsem v te-
rénu v gumovkách. (smích) 

Jakým způsobem se 

dokážete vypořádat s hej-

ty na sociálních sítích, 

či nepříjemnými situa-

cemi v reálném životě?

Jako mladou holku mě 
lidská hloupost rozčilova-
la. Dnes mě sice nenechá 
lhostejnou, ale nedělám 
si z ní hlavu. Pokud usou-
dím, že to stojí za vysvět-
lování, pokusím se. Sociál-
ní sítě jsou v tomto ohledu 
velmi plodné místo. Ale 
tak je to s veškerým po-
krokem. Vše má rub i líc. 
Na obci mám na starost 
facebookovou stránku. 
Prošla jsem školením, jak 
na „nemilé“ zprávy rea-
govat. U psané zprávy je 
dobré, že člověk nemusí 
reagovat hned. Může si 
srovnat myšlenky a nene-
chat se svést na stejnou 
notu. V osobním kontaktu 
je to těžší. Naučila jsem se 
nastavit si své hranice. 

Jaké máte z hlediska 

obce další plány do bu-

doucna?

Úkoly stanovené za-
stupitelstvem vycházejí 
ze všech volebních pro-
gramů, které se v podstat-
ných bodech shodovaly. 
Chci být tedy hlavně opo-
rou starostovi. Z oblastí, 
které jsem si vytyčila, už 
jsem zmínila participativní 
rozpočet. Občané znají nej-
lépe své okolí a potřeby. 
Můžou se tímto způsobem 
podílet na utváření svého 
místa pro život. Zároveň 
lépe pochopí, jaké jsou 
možnosti obce. K dnešní-
mu dni už mám na stole tři 
návrhy, o dalších čtyřech 
vím, že se chystají. Na je-
jich dodání je ještě pár dní, 
a tak bych nerada dělala 
ukvapené závěry, ale mu-
sím říci, že mě počet zá-
jemců příjemně překvapil. 
Chtěla bych se také poku-
sit o bližší spojení mezi dět-
mi a seniory. K tomu může 
posloužit i naše obecní 
knihovna, která se může 
stát prostředím pro setká-
vání – komunitním a vzdě-
lávacím centrem. Nápadů 
je mnoho, ale vzhledem 
k tomu, že funkci vykoná-
vám jako neuvolněnou, 
musím se v rozletu brzdit. 
Takže pěkně postupně. 
A hlavně ať je veselo! 

Jana Motrincová

Místostarostka Vendula 
Vrzalová je rodačkou 
z Kojetína.

Dokončení ze strany 1
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Kominictví B+L Huskovi
Tel.: 603 825 621, 737 556 100

Revize, čištění – kontrola
Frézování – vložkování

Prodám palivové dřevo měkké 1 200 Kč/prms 

a tvrdé 2 000 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 730 529 545 

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-
tím hotově. Tel.: 730 529 545.              78/23 

 V ý k u p  s t a r ý c h  p e ř i n .  Te l . : 
606 514 445.                      79/23

Dlouhodobě pronajmu v Sedlci-Prči-
ci bytovou jednotku 2+1 v přízemí RD. Vel-
ká zahrada k dispozici, možnost zahrádky, 
zvíře ano, pergola, aj. Nájemné 6 000 Kč/
měs. + poplatky (voda, topení, elektřina, 
popelnice). Volné cca od června. Tel.: 
728 637 130.                           80/23

Prodám míchačku 380 V, na 3 kolečka  
malty a dlažbu 100x100 mm – hráškově ze-
lená – 8,5 m2. Tel.: 776 790 601.            81/23 

Prodám sací čerpací soustavu 

Sigma pro studny. Motor: MEZ 4AP100 
3x400 V  2,2 kW, čerpadlo Sigma 32-SVA-
3-LM. Motor propojen s čerpadlem. Stáří 
4 roky, málo používané. Cena 8 900 Kč. 
Další informace: Velběhy 25, tel.: 
608 959 364.                   82/23

Prodám sadbové brambory Laura, 

cena 12 Kč/kg. Tel.: 606 312 479.          83/23

Kominictví  Tuháček
tel.: 777 811 898
kominictvi.tuhacek@seznam.cz

 čištění    frézování
 vložkování
 revizní zprávy    sanace
 stavby a opravy komínů
 zajišťování revize

Do provozovny v Novém Kníně 
hledáme spolehlivou posilu na úklid

Jedná se o úklid kancelářských prostor a dílny. Ideálně na 3 dny v týdnu
Nejdříve na DPP, později je možná smlouva na hlavní pracovní poměr 

150 Kč/hod. Pracovní doba 7:00 – 15:30 hod. 
Více informací na telefonu 725 747 241 

nebo přímo na adrese provozovny Žižkova 278, 262 03 Nový Knín

HK-Dřestav s.r.o.
nabízí volné místo na pozici

TECHNIK VÝROBY
Náplň práce:
• příprava stavby pro výrobu
• tvorba výrobní a montážní dokumentace pro dřevostavby
• zajištění dodávky materiálu
• řešení stavby po technické stránce
• komunikace s projektanty a investory
• práce v programu SEMA

Požadujeme:
• vzdělání v oboru stavebnictví
• orientace v projektových dokumentacích
• znalost programu CAD (program SEMA výhodou)
• spolehlivost, pracovitost, důslednost

Nabízíme:
• dobré finanční ohodnocení
• zázemí stabilní firmy
• 100% zaučení na danou pozici
• roční bonusy
• obědy a občerstvení v kanceláři
• firemní akce

NÁSTUP – IHNED

V případě zájmu nás kontaktujte na tel.: 733 538 101 (Jiří Jarolímek)
popřípadě pište na mail: jarolimek@drestav.cz

ZPRAVODAJSTVÍ

VYSOKÝ CHLUMEC Co mají 
společného Brainbox, 
puzzle států Evropy, Lego, 
promítačka, křesadlo, Kře-
sadlo, Císařovy nové šaty, 
tkací destička, knížky a če-
lovka? Je to Noc s Ander-
senem, kterou připravili 
a prožili společně s dětmi 
Markéta Schůtová a Martin 
Zemánek, dva rodiče z ne-
dávno založeného SRPŠ 
Vysoký Chlumec.

Akce se uskutečnila 
ve středu 5. dubna v odpo-
ledních a večerních hodi-
nách. Její nedílnou součás-

tí bylo společné přespání 
ve škole do čtvrtka, kdy 
byly velikonoční prázdni-
ny. Na počátku se všichni 
sešli v kruhu, aby se sezná-
mili a navzájem si sdělili, 
co mají rádi, co rádi dělají. 
Následovala aktivita s po-
hádkami Hanse Christiana 
Andersena a po ní zamyš-
lení nad tím, zda ještě tento 
literární autor žije, kde je 
Dánsko a další informace 
o něm. Po slavnostním za-
pálení svíček na moučníku 
do něj děti zapíchly dán-
skou vlajku.

Po svačince byla na po-
řadu dne pohádka Císařovy 
nové šaty, která zazněla ze 
záznamu z úst Zdeňka Ště-
pánka. Další příběh, Kře-
sadlo, byl ozvláštněn prak-
tickým vyzkoušením, jak 
funguje, což všechny velmi 
zaujalo. „Jako četbu před 

spaním si děti odhlasovaly 

Sněhovou královnu, ale tu 

jsme už ani nedočetli, pro-

tože postupně odcházely 

do země snů,“ doplnila Mar-
kéta Schůtová.

Olga Trachtová 

Hadáčková

Sdružení rodičů připravilo Noc s Andersenem
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SEDLČANY Členové Klubu 
důchodců se v letošním roce 
scházejí opět pravidelně 
a dosud naposledy se spo-
lečně pobavili, zatančili a vy-
slechli si spoustu zajímavých 
informací v úterý 4. dubna. 
Tentokrát mezi ně na kus řeči 
přišel vrchní strážník Měst-
ské policie Sedlčany Petr 
Krch a Ludmila Farová, která 
pracuje pro město jako ma-
nažerka prevence kriminality 
a protidrogové prevence.

Dvě akce 
na Mrskošovně

Manažerka pozvala členy 
klubu hned na dvě akce. Prv-
ní dostala název Volnočasuj 
a jedná se o festival volnoča-
sových aktivit, který byl po-
řádán poprvé jako zkušební 
v minulém roce. A protože 

se festival na Mrskošovně vy-
dařil, navštívilo jej přes tisíc 
lidí, pořadatelé se rozhodli 
na stejném místě uspořádat 
jeho ofi ciální první ročník. 
Bude se konat v sobotu 13. 
května od třinácti hodin. 
Festivalu se zúčastní přes 
dvacet spolků a organizací, 
které se zabývají volnočaso-
vými aktivitami a převážně 
svoji snahu zaměřují na ro-
diče s dětmi. Svůj program 
si ale ve sportovním areálu 
na Mrskošovně v Luční ulici 
najdou všechny věkové kate-
gorie návštěvníků. 

„Pozvali jsme i hosta, 

a bude to soubor La Putyka, 

který tvoří herci, tanečníci, 

akrobaté i hudebníci, zabý-

vající se cirkusovými a růz-

nými dalšími disciplínami,“ 

doplnila Ludmila Farová 
a zároveň přítomné pozvala 
na další akci, která se usku-
teční pod názvem Bezpeč-
ný den v pátek 9. června. 
Přítomna bude záchranná 
služba, policie, Věznice Pří-
bram, přijedou i hasiči a po-
zvána je i pražská městská 
policie. Akce bude primárně 
určena školám. 

Sedlčaňák v cele 
a zablokovaná 
garáž

Se členy sedlčanského 

klubu důchodců, jichž se 
tentokrát sešlo přes čtyřicet, 
besedoval také vrchní stráž-
ník Městské policie Sedlča-
ny Petr Krch, a to nejenom 
na vážné téma, ale také 
na veselou notu. Nabádal po-
sluchače, aby se v případě 
potřeby neostýchali oslovit 
městské strážníky, a že jim 
dokonce i mohou poklepat 

po rameni, nebo je zatahat 
za rukáv. Že se nemusí bát 
jako jeden občan Sedlčan, 
který to samé udělal v Ra-
kousku. 

„Tento občan strávil tři 

hodiny v cele a potom se ho 

ptali, jak si mohl dovolit sáh-

nout na policejní uniformu, 

že to v Rakousku není povo-

leno. Občan na policistu sáhl 

zezadu, policista se otočil, 

a protože to zřejmě nečekal, 

složil ho na zem a nasadil 

mu pouta. U nás, když nám 

poklepáte na rameno, zlobit 

se nebudeme, zvlášť když se 

jedná o naše seniory,“ doplnil 
Petr Krch a přidal ještě jed-
nu historku, kdy byla zablo-
kovaná garáž na Severním 

sídlišti. „Někdo si může říci, 

dám si auto před garáž a nic 

se neděje. Nám se však stalo, 

že rodina měla v garáži auto, 

kterým se chystala odjet ve tři 

hodiny ráno do Ruzyně, aby 

mohla odletět na dovolenou. 

S autem ale rodina nemohla 

vyjet, a tak zavolala strážní-

ky, aby co nejrychleji našli 

majitele vozu před jejich gará-

ží,“ uvedl Petr Krch. 
Na otázku, jak by jej měli 

senioři oslovovat, odpově-
děl, že podle vyhlášky města 
byl jako osoba třicet let ve-
litelem, ale používá se také 
titul vrchní strážník. „Lidé 

mi říkají i náčelníku a také 

Petře. Určitě mě neurazí ani 

jedna z těchto variant,“ do-
plnil s úsměvem Petr Krch 
a vzápětí začal mluvit také 
o vážných věcech. Připo-
mněl, že na území města 
a v jeho okolí mají městští 
strážníci pro seniory službu, 
že mohou otevřít zabouch-
nuté dveře, v nichž zůstaly 
vevnitř v zámku klíče. Běžné 
dveře strážníci dokáží otevřít 
normálně a už se nestávají 
případy jako v minulosti, 
kdy senioři čekali venku 
před domem, neměli u sebe 
mobilní telefon, mrzli a ne-
věděli, jak se dostat domů. 
Stačí zajít k sousedům, vy-
točit 156 a strážníci přijedou 
a pomohou.

O pohoštění na setkání 
členů klubu důchodců se 
tradičně svými zdravými 
chuťovkami postaral Franti-
šek Urner, který také do tan-
ce i k poslechu zahrál na har-
moniku a zazpíval. Na bicí ho 
doprovodil Jaroslav Budka.

David Myslikovjan

SEDLČANY Soutěž v ne-
připraveném mluveném 
projevu s názvem Mistr 
slova se konala na GaS-

OŠE Sedlčany počtvrté. 
Během března se uskuteč-
nila kola třídní, ve kterém 
třídy vybraly spolužáky, 

kteří je budou reprezento-
vat na kole školním. To se 
konalo ve středu 22. břez-
na a slavnostní vyhlášení 

se uskutečnilo 5. dubna.
Jak soutěž vypadá? Je 

nastoleno jedno velké spo-
lečné téma, letos učitelky 
českého jazyka vybraly 
téma nakupování. Studen-
ti, kteří se soutěže účastní, 
si vylosují nějaké podté-
ma hlavního tématu (letos 
například nákupní vozík, 
prodavač, večerka, kasa, 
pokladna a další). Soutě-
žící má 30 vteřin na roz-
myšlenou a pak 60 vteřin 
na přednesení projevu, 
který obsahuje začátek, 
prostředek i konec.

O nejlepších se druhým 
rokem rozhoduje ve dvou 
kategoriích – rétor a šou-
men. Na prvním místě se 

v kategorii rétor umístil 
Jonáš Nietsche z kvarty. 
Stal se tak nejmladším ví-
tězem Mistra slova v jeho 
historii. Druhé místo ob-
držel Filip Hlaváček z 2. 
G. V kategorii šoumen si 
titul vítěze odnesl Jakub 
Chlasták ze 4. G, který 
se jako maturant účastnil 
soutěže naposledy. Místo 
druhé patřilo Jaromíru 
Kuncovi ze septimy.

Filip Špale

Neostýchejte se oslovit městského strážníka, na rozdíl 
od Rakouska ho můžete poklepat i po rameni

S důchodci besedoval vážně i vesele Petr Krch z Městské policie 
Sedlčany.

Mistry slova sedlčanského gymnázia jsou Jonáš 
Nietsche a Jakub Chlasták

Na fotce zleva: učitelka Blanka Hrochová, Filip Hlaváček, Jaromír Kunc, Jonáš Nietsche, Jakub Chlas-
ták a ředitel školy Radomír Pecka

Sedlčany, Tyršova 138

Po–Pá 800–1700

       So 800–1130

www.asimina.cz

čaje, koření, rakytníkové 
dobroty, ovoce v alkoholu, 
sušené plody, šťávy, sirupy, 
medoviny a další výrobky

OBCHOD S ČAJI, KOŘENÍM A PŘÍRODNÍMI POCHOUTKAMI
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SEDLČANY V rámci pro-
pojování generací navště-
vuje Domov Sedlčany 
nemálo mladých lidí při 
různých příležitostech. 
Aby zlepšili náladu seni-
orům a společně přivítali 
jaro a oslavili Velikono-
ce, navštívili ve středu 5. 
dubna zařízení i žáci třídy 
5. B 1. ZŠ Sedlčany.

Po dopolední svači-
ně následovalo hudební 
pásmo veselých jarních 
písní. Představení bylo 
s e sk l á dá no  převá žně 
z tradičních tónů, které 
každý zná, a tak si mohli 
klienti Domova zanoto-
vat společně s dětmi. Ce-
lou dobu byl zpěv žáků 
na klávesy doprovázen 

vyučující hudební vý-
chovy Martinou Tomáš-
kovou. Vystoupení bylo 
zpestřeno i využitím dal-
ších hudebních nástro-
jů, například dřívky či 
rumba koulemi. Děti se 
po celou dobu pohupo-
valy a zapojovaly drobná 
taneční gesta, kterými 
utvářely z pásma povede-
ný umělecký zážitek. Bě-
hem vystoupení z řady 
vystupovali  jednotl iví 
žáci či malé skupinky 
a zpívali sólo, několikrát 
se jednotlivě vystřídaly 
dívčí i chlapecké hlasy. 
Velký dojem v divácích 
zanechalo zapojení dvoj-
hlasů, jednalo se o velmi 
zajímavý prvek, který se 
krásně rozezněl spole-
čenskou místností. 

Po skončení hudební-
ho pásma žáky 1. základ-
ní školy čekal nadšený 
potlesk. Za odměnu si 
pro ně Domov Sedlčany 
přichystal balíčky s po-
chutinami a překvape-
ním. Dopoledne zakonči-
ly obě generace rovněž 
společně, a to výtvarnou 
tvorbou. Na stolech se 
objevily papíry s krasli-
cemi, které čekaly na vy-
plnění veselými barva-
mi. Žáci tvořili společně 
s klienty a pod rukama 
jim vznikala malebná ve-
likonoční vajíčka. Vybar-
vené kraslice byly potom 
vyvěšeny v jednotlivých 
pokojích a posloužily 
jako veselá velikonoční 
dekorace.

Barbora Kulandová

Hanka Zemanová na přednášce přiblíží, jak využít darů 
jarní přírody na podporu zdraví

ve městě a nejste obklopeni náru-
čí přírody? 

Všechny tyto otázky budou 
zodpovězeny v ZŠ a MŠ Vysoký 
Chlumec na přednášce, která 
bude pod názvem Rytmus roku 
aneb Jak využít darů jarní příro-
dy na podporu zdraví zahájena 
v osmnáct hodin ve středu 19. 
dubna. Přednášku povede au-
torka bestsellerů Biokuchařka, 
BioAbecedář a Rytmus roku Han-
ka Zemanová. Hance, která žije 
se svou rodinou na Sedlčansku 
a již dvacet let předává lidem in-
spiraci, jak jíst a žít zdravěji pod-
le rytmů přírody. Položili jsme jí 
několik otázek, týkajících se i blí-
žící se besedy.

V knize Rytmus roku propa-

gujete stravování podle sezón-

nosti. Proč je to podle vás tak dů-

ležité? Je na škodu dát si v zimě 

nebo na jaře třeba jahody?

Příroda má všechno skvěle 
vymyšlené. Nabízí nám vždy to, 
co nejvíce potřebujeme a tím nás 
vlastně udržuje v rovnováze. Já 
vždy říkám, že jsem zamilovaná 
do všech ročních období, proto-
že každý měsíc je něčím výjimeč-
ný a nabízí něco, co v jiné části 
roku nemáme k dispozici. Jsou 
to různé léčivé byliny či plody, 

které nám příroda nabízí jako po-
mocnou ruku.

A jakou pomocnou ruku nám 

příroda podává teď v dubnu?

Lokální dubnové superpotravi-
ny jsou jednoznačně divoké byli-
ny, které jsou právě v dubnu v nej-
lepší kondici. Jsou to nejběžnější 
rostliny, které nám příroda doslo-
va strká všude možně přímo pod 
nohy. Dříve se jim říkalo devatero 
bylin nebo zelená devítka a byly 
součástí rituálních pokrmů, dnes 
jim bohužel říkáme plevele. 

Které to třeba jsou? 

Pampelišky, kopřivy, bršlice, 
ptačinec žabinec, jitrocel, sedmi-
krásky, popenec, medvědí česnek, 
orsej jarní, česnáček a další. Jejich 
seznamy se liší kraj od kraje.

Čím jsou pro nás takové divo-

ké byliny léčivé?

Nabízejí nám přesně to, co naše 
těla teď na jaře potřebují. Podpo-
rují trávení, čistí játra a krev, v těle 
fungují jako antioxidanty. Pomáha-
jí rozpouštět a vylučovat usazeni-
ny, hleny a odpadní látky. Celkově 
se dá říct, že jsou to takové multi-
vitaminy plné chlorofylu a žádná 
tabletka z lékárny nenahradí jejich 
sílu a vitalitu. Můžeme si to před-
stavit tak, že nás omlazují podob-
ně, jako se teď omlazuje celá ve-
getace. A nabízejí nám to, co samy 

mají: odolnost, divokost a schop-
nost regenerace.

A jak je to s těmi jahodami?

Jahody v zimě ani na jaře ne-
dávají vůbec žádný smysl. Cestují 
k nám na příliš dlouhé vzdálenos-
ti, třeba z Brazílie nebo z Maroka. 

Aby to jahody vůbec zvládly, tak 
se šlechtí pevnější a odolnější 
odrůdy. Za mě to jsou takové ja-
hodové atrapy bez chuti, bez vůní, 
s obsahem zbytkových pesticidů 
a s velkou ekologickou stopou. Ta-
kové plody vůbec k ničemu nepo-

třebujeme. My třeba jíme čerstvé 
jahody jen v jejich sezóně. Během 
června si je užijeme na všechny 
způsoby a zavaříme jahodové 
marmelády na zimu, ale v jiné 
části roku čerstvé jahody nejíme. 
Díky tomu se na ně moc těšíme. 
V dnešní době, kdy můžeme mít 
celoročně jakékoli plody z jakéko-
li části zeměkoule, jsou prožitky 
touhy a těšení velmi vzácné. Věci 
totiž dostávají svoji hodnotu tím, 
že je nemáme pořád. A tak sezónní 
jídelníček, kromě toho, že vychází 
ze zdravého selského rozumu, je 
i zdravější, ekologičtější, levnější 
a nese v sobě i jedno z kouzel živo-
ta, které se ukrývá v umění počkat 
na pravou chvíli…

A právě o tom všem a také 
o tom, jak můžeme jednoduše 
používat divoké byliny v kuchyni, 
bude přednáška a beseda s Han-
kou Zemanovou. Dozvíte se, jak 
si pročistit játra díky kúře s pam-
peliškovými stvoly, jak silný lék je 
ptačinec, jak léčivá je bršlice pro 
klouby, jak si uvařit jáhlový nákyp 
s kopřivami a jak to udělat, když 
žijete ve městě a nejste obklopeni 
náručí přírody. Z výtěžku z akce 
bude pořízena nová králíkárna pro 
zvířata, o která se starají děti z Les-
ní mateřské školky na Vysokém 
Chlumci.           David Myslikovjan

Jaro bylo v Domově přivítáno 
napříč generacemi

Příjemná jarní atmosféra zaplnila jídelnu Domova.

Hanka Zemanová je propagátorkou 
zdravého stylu života.

Dokončení ze strany 1

SEDLČANY Společenský 
sál kulturního domu se 
stal ve čtvrtek 6. dubna 
prostorem Velikonoční 
tančírny. Ples, který ukon-
čuje plesovou sezónu, se 
letos konal potřetí. 

O hudební produkci 
se postaral Big Band Blue 
Orchestra, který je známý 
nejen pro své swingové 
melodie, ale také proto, že 
je plný žesťových nástrojů. 
V současné době tvoří or-
chestr 20 členů, z toho je 
šest saxofonů, čtyři trombo-
ny a tři trumpety. Účastní-
kům plesu hráli muzikanti 
k tanci písně popové, roc-
kové, swingové, bluesové 
a dokonce jednu lidovou. 
O zábavu se postarala také 
taneční skupina Slimka, kte-
rá předvedla dvě choreo-
grafi e.                   Filip Špale

Čtvrteční 
večer patřil 
tanci
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 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Sedlčany – kult. dům
13. 4. Dan Bárta & 

Illustratosphere: Němá 

éra Tour

zajímavý koncert zpěváka 

Dana Bárty a jeho skupiny 

Illustratosphere; 19:00

17. 4. Eva Emingerová & 

Metropolitan Jazz Band 

Praha

swingový a jazzový kon-

cert; 19:30

20. 4. Southampton Uni-

versity Concert Band & 

Jazz Band

koncert velkého orchestru 

z Velké Británie; 19:00

 Sedlčany – muzeum
14. 4. Žamboši

večer při svíčkách s folko-

vým triem Žamboši; 19:00

 Sedlčany – Pohoda club
15. 4. Live band: Zakáza-

nÝ ovoce

vystoupí punk/rock kapely 

ZakázanÝ ovoce, Wo-

tazn?k, The Heathrow, 

Skandální přirození; 21:00

22. 4. Orion & Mike Tra-

fi k (PSH) live

legenda české hip-hop scé-

ny, dále vystoupí Bigi Row, 

VHS, DJ Lynx, DJ Kymyk, 

DJ Bol3k; 21:00

 Sedlec-Prčice – sál ZŠ
22. 4. Libkovanka

tradiční jarní koncert decho-

vé kapely Libkovanka; 19:00

 Sedlec-Prčice – kaple ČCE
23. 4. Jarní koncert ZUŠ

14:00

 VÝSTAVY

 Drážkov – Váchův 
špejchar
Našlose Sešlose

výstava autorské tvorby 

k 20. výročí založení spol-

ku Našlose

 Sedlčany – kult. dům
ZUŠ Sedlčany

jarní výstava prací žáků 1. 

stupně výtvarného oboru; 

do 14. 4.

Výstava kreseb Lidmily 

Sunegové

výstava nedávno zesnulé 

režisérky Spolku divadelních 

ochotníků Sedlčany; od 18. 4.

 Sedlčany – muzeum

Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury v muzej-

ním sklepním prostoru

Za svým stínem

výstava obrazů Barbory 

Chlastákové; do 16. 4.

Dobrodružství cyklistiky

netradiční sportovní výsta-

va rané éry české cyklisti-

ky; vernisáž 20. 4. v 18:00, 

výstava do 11. 6.

 Sedlčany – knihovna
Šperkem zkrášlená

výstava šatů z Půjčovny 

svatebních a společenských 

šatů Pavlíny Spilkové 

zkrášlené šperky spolku 

Korálkářky; do 3. 5.

 Votice – klášter
Hedvábný svět

prodejní výstava obrázků 

Dušana Dvořáka malova-

ných na hedvábí; do 31. 5.

Archeologické poklady

výstava archeologických 

nálezů; od 18. 4. do 25. 8.

 PŘEDNÁŠKY

 Sedlčany – muzeum
18. 4. Architekt Jan 

Kotěra

přednáška Zdeňka Lukeše 

o Janu Kotěrovi, autorovi 

přestavby Červeného Hrád-

ku; 18:00

 DIVADLO

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
15. 4. Staří mistři

nizozemskou tragikomedii 

pro dva herecké mistry 

uvádí Divadlo Ungelt; 19:00

21. 4. Přátelák

česká premiéra hry o fotba-

le, početí dítěte, přátelství 

a tajemstvích; 19:00

23. 4. Kovboj & Zmizení 

herce Bendy

vystoupení literárně-dra-

matického oboru ZUŠ 

Příbram; 16:00

 Sedlčany – kult. dům
16. 4. Bavíme se s Cecilkou

zábavný pořad pro děti s prv-

ky varietní zábavy; 15:00

24., 26., 27. 4. Lakomec

slavnou hru uvádí Spolek 

divadelních ochotníků Sedl-

čany; 16:00, 19:30, 26. a 27. 

4. v 19:30

 Petrovice – Obecní dům
23. 4. Dívčí válka

historickou komedii sehraje 

Divadelní soubor SDH 

Božejovice; 16:00

 KINO

 Votice
13. 4. Papežův vymítač

horor USA; 20:00

19. 4. Super Mario Bros 

ve fi lmu

animovaná komedie pro 

děti; 17:00

20. 4. Invalida

slovenská komedie; 20:00

 Sedlčany
14. 4. Milenka

francouzské romantické 

drama; 20:00

15. 4. Slušný občan

izraelská černá komedie; 

20:00

21. 4. Zatmění

česká komedie, thriller; 20:00

22. 4. Il Boemo

historické hudební životo-

pisné drama; 20:00

23. 4. Kocour v botách: 

Poslední přání

animovaný rodinný fi lm; 

15:00

 SPORT

 Sedlčany – kotlina
15. 4. Hobby Auto Ra-

llycross

23. 4. Rallye Praha Revival

 Sedlčany – autobusové 
nádraží
15. 4. Rozhledna Špulka

turistický pochod, trasa 

17,5 km Čerčan přes Krás-

nou Horu na rozhlednu 

a do Lbosína; 7:40

 Petrovice – Obecní dům
15. 4. Běh pro dobrou 

věc Petrovickem

trasy 5 a 10 km, může být 

jen procházka i s kočár-

kem, výtěžek věnován 

dětem navštěvující vzdě-

lávací program v Petrovi-

cích; 10:00

 Nalžovice – u hasičárny
15. 4. BUBUCUP – branný 

závod

závod tříčlenných smí-

šených družstev v běhu 

s plněním úkolů na stanovi-

štích; 13:00

 Petrovice – hřiště
15. 4. Fotbalové utkání

SK Petrovice B – SK Sokol 

Kytín; 17:00

23. 4. Fotbalové utkání

SK Petrovice – FC Višňová; 

17:00

 Sedlčany – les Deštno
16. 4. Povltavský biker-

ský pohár DA-BA 2023

první jarní cross country, 

pro děti do 15 let start 

v 10:00, pro mládež a do-

spělé start v 11:30

 Jesenice – hřiště
16. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Jesenice – SK 

Kosova Hora; 17:00

 Dublovice – hřiště
16. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice B – TJ 

Prostřední Lhota; 17:00

22. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice – SK 

Spartak Příbram B; 17:00

 Sedlčany – hřiště TJ 
Tatran
16. 4. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany B – SK 

Vyžlovka; 17:00

23. 4. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany – Spar-

tak Průhonice; 17:00

 Sedlčany
22. 4. Cestou zlámaných 

křídel

tradiční jarní turistický pochod

 Počepice – areál U Ra-
dešínka
22. 4. Hory doly Počepice

14. ročník panoramatické-

ho jarního pochodu v okolí 

Počepic, trasy 8,5 km, 12 

a 15 km; 9:00

 Kosova Hora – hřiště
22. 4. Fotbalové utkání

SK Kosova Hora – FK Drev-

níky; 17:00

 Kamýk nad Vltavou – 
hřiště
23. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kamýk nad Vlta-

vou – TJ Sokol Sedlec-Prči-

ce B; 17:00

 Počepice – hřiště
23. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Počepice – TJ 

Sokol Dublovice B; 17:00

 OSTATNÍ

 Sedlčany – knihovna
12., 19. 4. Hajánek

podvečerní čtení pro děti; 

17:00

13. 4. Aplikace PressRea-

der v chytrém telefonu

poradí, jak získat aplikaci, 

PressReader je databáze 

novin a časopisů z celého 

světa; 10:00

13. 4. Píšu, píšeš, píšeme

program pro mladé budou-

cí autory navštěvující 1. 

stupeň ZŠ; 13:00

17. 4. Objedeme celý svět

program pro rodiny s men-

šími dětmi; 10:00

21. 4. Píšu, píšeš, píšeme

program pro mladé budou-

cí autory navštěvující 2. 

stupeň ZŠ nebo SŠ; 18:00

24. 4. Jarní louka plná 

květin

výtvarná dílna pro rodiny 

s menšími dětmi; 10:00

 Sedlčany – hvězdárna
14., 15., 21., 22. 4. Pozoro-

vací program

20:00–23:00

 Strnadice – Retroauto-
muzeum
15. 4. IX. sraz pováleč-

ných vozidel

zahájení 9. výstavní sezó-

ny, okružní jízda pováleč-

ných vozidel, překvapení; 

10:00

 Kosova Hora – náměstí
15. 4. Zahajovací vyjížď-

ka Kosohorské šlechty

trasa asi 100 km, od 19:00 

zábava se skupinou Pra-

sátor na myslivecké chatě; 

13:00

 Sedlčany – muzeum
22. 4. Připomínka 

brigádního generála 

Karla Mareše a památky 

amerických letců

výstavka vyznamenání, 

fotografi í, modelů letadel, 

dokumentů a osobních věcí 

velitele bombardéru B17 R. 

A. Norvella; 9:00

 Sedlčany – Centrum 
Petrklíč
22. 4. Jarní burza v Pe-

trklíči

dětské oblečení, boty, hrač-

ky, knížky, kočárky, autose-

dačky a další; 9:30–12:30

 Kosova Hora – park 
gen. Mareše
22. 4. B17 Memory

78. výročí sestřelení 

bombardéru B17 a připo-

mínka 125. výročí narození 

gen. Mareše; 13:00
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SEDLČANY Možná, že se 
v městské knihovně ně-
kdy v minulosti už módní 
přehlídka konala, ale jistě 
neměla takové parametry, 
jako ve čtvrtek 6. dubna. 
Na vernisáži výstavy, pre-
zentované pod názvem 
Šperkem zkrášlená, kterou 
společně s touto institucí 
uspořádal spolek Korálkář-
ky a Půjčovna svatebních 
šatů Pavlíny Spilkové, se 
totiž snoubilo umění čle-
nek spolku s nádhernými 
originálními společenský-
mi i svatebními šaty, které 
předvedlo hned šest mo-
delek ze Sedlčan a okolí.

Patrik cestoval 
za slony

O  ú vo d n í  p ro g ra m 
na slavnostním zaháje-
ní výstavy se společně 
s kytaristou Zdeňkem Zá-
zvůrkem ze své kapely 
postaral zpěvák, klavírista 
a skladatel Patrik Stoupa, 
který pochází ze Sedlčan. 
Na vernisáži nevystupoval 
náhodou. Jeho maminka 
Ivana je členkou spolku 
Korálkářky a na výstavě 
představuje svoji tvorbu, 
šperky ze skleněných vi-
nutých perlí. 

Na otázku,  co dělá 
v současné době, Patrik 
odpověděl: „Už od dětství 

se mi líbí sloni, takže jsem 

byl na Srí Lance a staral se 

tam o adoptované slonice. 

Po náročné loňské koncert-

ní sezóně jsem si tam pěkně 

odpočinul, ale teď už na léto 

chystáme nový singl s nevi-

domou zpěvačkou Rachel 

Skleničkovou, která měla 

duet i s Mirem Žbirkou. Je to 

v rámci spolupráce s nadač-

ním fondem Světluška. Jeho 

projekt pomáhá nevidomým 

dětem i dospělým z celé 

republiky. Stále také učím 

na konzervatoři.“

Od Chebu přes 
Sedlčany až 
po Olomouc

„Spolek Korálkářky se 

snaží rozvíjet různé formy 

umělecké tvorby a dnešní 

vernisáž je ukázkou toho, 

jak může móda a design 

být nejenom estetickým, 

ale i společenským feno-

ménem, který nás může 

inspirovat a obohacovat,“ 
uvedla sekretářka spolku 
Jarmila Podzemská, která 
je druhou členkou spolku 
z regionu. Žije a tvoří v ne-

dalekých Solopyskách. 
Sekretářka spolku připo-
mněla, že Pavlína Spilko-
vá prostřednictvím svých 

šatů předvádí, jak dokáže 
využít svou kreativitu a ta-
lent k tvoření jedinečných 
a elegantních kousků, které 
všechny vznikají podle její-
ho návrhu a z jejich rukou. 
Po skončení módní pře-
hlídky, kterou sama dopro-
vodila mluveným slovem, 
nám Jarmila Podzemská, 
která bydlí v Solopyskách 
tři roky, odpověděla na ně-
kolik otázek.

Jak jste se dostala 

k výrobě šperků a kde 

berete inspiraci k jejich 

tvorbě?

Já si myslím, že jsem 
ve svém minulém životě byla 
straka nebo kolotočářka, pro-
tože se mi líbí všechno, co 

se třpytí (úsměv). Korálky 
existují i v matné barvě, ale 
z těch já nikdy netvořím, pro-
tože třpyt, lesk a originalitu 

mám opravdu ráda. To vše 
mě k této činnosti přivedlo 
zhruba před patnácti lety. 
Zkušenosti jsem ze začátku 
sbírala na prezenčních kur-
zech a brzy jsem poznala, 
že rozvoji řemesla pomohl 
internet. V dnešní době je 
spousta designérů, kteří děla-
jí speciální návody a vyučují 
online. V různých zemích se 
preferovaly určité techniky, 
a to všechno se dokázalo dát 
dohromady. Myslím si, že to 
bylo to nejdůležitější, co od-
větví pomohlo. Také já jsem 
na internetu brala inspiraci 
ke své tvorbě. Říká se, že Fa-
cebook dostává lidi od sebe, 
že zůstávají doma, ale my 
jsme se právě prostřednic-

tvím internetu začaly dávat 
dohromady. Dnes máme 
v našem spolku Korálkářky 
členky od Chebu přes Sedl-
čany až po Olomouc. Členek 
spolku není mnoho, pouze 
dvaadvacet, ale máme face-
bookovou skupinu Korálkář-
ky, která čítá více než pět set 
děvčat. Je velmi jednoduché 
se tam domluvit na osobním 
setkání.

Jaké třpytivé korálky 

používáte při své tvorbě 

konkrétně?

Velkou část tvoří české 
korálky. V jejich produkci 
máme světovou doménu. 
Myslím si, že se vyvážejí 
do čtyřiceti osmi zemí svě-
ta. 13. května budeme mít 
v Praze korálkový festival 
za účasti pětatřiceti desig-
nérů ze sedmi zemí Evropy.

Pokud se týká dnešní 

přehlídky šatů, bylo až 

neuvěřitelné, jak rychle 

se šestice dívek stačila 

převlékat. Kolik lidí se 

jim věnovalo v zákulisí?

Převlékalo je sedm lidí. 
Mají to nacvičené, a také 
jsme měly dobrou spo-
lečnou přípravu včetně 
zkoušení šatů v půjčovně. 
Navíc náš spolek měl zku-
šenosti s podobnou akcí 
v Táboře. Měly jsme nyní 
naplánovanou výstavu, 
a protože to byl můj nápad, 
zašla jsem se zeptat do půj-
čovny Pavlíny Spilkové. 
Poznala jsem, že je velice 
milá a vstřícná, a máme 
velkou radost, že nám za-
půjčí šaty i na květnový 
korálkový festival v Praze.

David Myslikovjan

VYSOKÝ CHLUMEC Na Ze-
lený čtvrtek 6. dubna byl 
ve skanzenu připraven bo-
hatý program. Nejenže ožily 
chaloupky, kde si návštěvní-
ci mohli vyzkoušet mnoho 
starých řemesel nebo tra-
dic, třeba i téměř zapome-
nutých. K vidění byla také 
vodní pila z Dolní Sloup-
nice v provozu. To hlavní, 
čím se ale program lišil 
od ostatních velikonočních 
dnů, bylo vystoupení žáků 

a učitelů sedlčanské ZUŠ.
V 11, 13 a 15 hodin sem 

přišla družina v dobovém 
oblečení, která měla záze-
mí v místní základní škole. 
Po vstupu do areálu skan-
zenu se k ní přidávali také 
návštěvníci, z nichž někte-
ří sem přišli s cílem vidět 
právě tento program, jiní 
byli překvapeni zpestře-
ním, se kterým nepočítali. 
Průvod se vydal nejprve 
k hospodářskému stavení 

z Městečka u Olbramovic, 
pak ke kapli z Nálesí a od-
tud k vodnímu mlýnu z Ra-
dešic, k potoku a nakonec 
za obytný dům z Řikova. 
Všude se z nevinného po-
stávání hravě rozvinula 
herecká etuda postavená 
na tradiční jarní dětské 
hře. U potoka byla zapá-
lená a do vody vhozená 
Morana.

Akce byla součástí pro-
jektu Rok má krok, který je 

financován Nadačním fon-
dem Patronát Sedlčansko. 
„Zaměřuje se na obnovu 

lidových tradic v našem re-

gionu a jejich stylizované 

pojetí ve spolupráci taneč-

ního, literárně-dramatické-

ho a výtvarného oboru,“ 

vysvětluje učitelka ZUŠ 
Sedlčany Jája Trojanová 
s tím, že v rámci projektu 
byly mimo jiné ušity nové 
kostýmy. „Se zimním pro-

gramem Čekání na svatou 

Lucii a jarním programem 

Vynášení Morany jsme 

vstoupil i  do skanzenu 

na Vysokém Chlumci,“ do-
dává. 

Projekt je zachycen ne-
jen fotografi emi, ale také 
dokumentárním filmem. 
Završen bude 25. května 
v 18 hodin při Jarním ťu-
kání v KDJS v Sedlčanech 
na jevišti divadelního sálu.

Olga Trachtová 

Hadáčková

Velikonoční skanzen ožil mladými umělci

Výstava dokazuje, že móda a design může být nejenom 
estetickým, ale i společenským fenoménem

V závěru vernisáže se na pódiu setkaly modelky s Korálkářkami.
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jako v jiných letech, ale 
na to, jaké panovalo po-
časí, jich bylo i tak docela 
dost. Pořadatelé z fi rmy 
Železný a půjčovny lodí 
Samba již kolem desáté 
hodiny hlásili, že vydali 
téměř sto padesát splave-
nek z celkem tří set šede-
sáti připravených, a další 
vodáci ještě přicházeli.

Kánoe hrály prim
Diváci na startu si všimli, 

že pokud si některý z vodá-
ků vypůjčil kánoe, podařilo 
se mu zdolat jez na startu 
celkem snadno, zatímco 
téměř všechna podomácku 
vyrobená plavidla v tomto 
úseku trati uvízla. A to přes-
to, že tentokrát měl Mastník 
dostatek vody, a navíc byl 

jako každý rok při veliko-
nočním splouvání jeho tok 
posílen. Uvízlé posádky 
byly povzbuzovány diváky 
na březích, a když se jim 
podařilo dostat konečně 
pod jez, v mnoha přípa-
dech se dočkaly uznalého 
potlesku. Nikomu z vodáků 

Plavidla, která na velikonočním splutí Mastníku zdolala jez 
na startu, měla jednu z nejtěžších částí trasy za sebou

se do studené vody moc 
nechtělo, ale přesto občas 

našel některý z nich odva-
hu a namočil se až skoro 
po kolena. 

To ale neplatilo pro dvoji-
ci vodáků, která do Sedlčan 

dorazila z Tábora a Sezimo-
va Ústí. „Poprvé jsme veliko-

noční Mastník sjížděli v roce 

2014, a od té doby jsme tady 

pokaždé, tedy pokud se 

akce konala,“ svěřil se Jiří 

Vosátka a dodal: „S kama-

rádem Vláďou splouváme 

všechny možné toky včetně 

těch zahraničních. Hlavně 

se nám líbí na Balkáně. Byli 

jsme v Rumunsku, Albánii, 

v zemích bývalé Jugoslávie, 

a také na Ukrajině.“ 

Mexičané, zajíci 
i hokejisté

Každý rok splouvá ve-
likonoční Mastník rovněž 
parta Mexičanů, kteří jsou 
ale z Prahy a okolí. Také 
tentokrát chlapi v sombre-
rech a slamácích zaplnili tři 
lodě. A proč jezdí do Sedl-
čan pravidelně? „Máme to 

tady rádi, protože v okolí 

máme chaty,“ řekl jeden 
z Mexičanů, který se před-
stavil jako Petr Volf. „My ale 

nejsme výhradně Mexičané, 

také máme název Czech 

Raft Drink Team, protože 

si dáme rádi něco dobrého 

k pití. Jezdíme společně 

i na Sázavu, Otavu, Rokytku 

a Lužnici. Jsme kámoši už 

od narození. Každý máme ji-

nou mámu a stejného otce.“ 

Poslední slova Petra 
už zanikala v huronském 
řevu a smíchu jeho parťá-
ků, a tak jsme raději přešli 
k jiné partě vodáků, kterou 
tvořily tři sestry. Dvě starší 
vyrazily na trať v kostý-
mech zajíčků a nejmladší se 
proměnila v mrkev. Viola, 
Johana a Lada Tulachovy to 
neměly k jezu daleko – jsou 
ze Sedlčan. Pro nejmladší 
ze sester se letos jedna-
lo o premiéru, ale pouze 
pro velikonoční splouvání 
Mastníku, protože jinak 
na vodu také jezdí. 

Na trať se vydalo rovněž 
speciální plavidlo sestave-
né ze dvou pečlivě nahuš-
těných duší, opatřené čtyř-
mi sedačkami, hokejkami 
a s názvem Puk. Posádku 

nemohl tvořit nikdo jiný 
než hokejisté, kteří jsou sice 

zvyklí na jiné skupenství 
vody, avšak ani to kapalné 
jim nevadilo. „Naši posádku 

tvoří hokejový A tým Tatra-

nu a jedna hráčka bývalé 

juniorky, která teď hraje 

za Bubák Chlum. Společně 

jedeme počtvrté nebo popá-

té,“ vypočítal člen posádky 
Kryštof Švagr. „Plavidla, kte-

rá vyrážejí na trasu se nám 

líbila, a tak jsme se rozhodli, 

že si postavíme i svoje vlast-

ní. Máme ještě jednu posád-

ku, která jede na kánoi, a tu 

také tvoří hráči A týmu.“

Pirátky, 
kamarádky 
z rychlostní 
kanoistiky

Na startu jsme zastihli 
rovněž trojici kamarádek, 
z nichž dvě měly na hla-
vách nádherné červenočer-
né klobouky. Jsou pirát-

ské, vysvětlila děvčata, 
a na otázku, odkud je mají, 
odpověděla, že jsou z ja-
majského kraje. Každopád-
ně proto prý dívky k Mast-
níku přivezly i jamajský 
rum, který dokáže pořádně 
zahřát v každém počasí. 
I v tom velikonočním ne-
dělním, ačkoliv dopoledne 
přece jenom přestalo pršet. 

Katka Kubíková z Pra-
hy a Anička Kosíková ze 
Sedlčan splouvají Mast-
ník každý rok za každého 
počasí. Přestože jsou obě 
na vodě jako doma, pro-
tože se dříve věnovaly 
rychlostní kanoistice, už 
se i několikrát cvakly.

David Myslikovjan

Sestry Tulachovy si vyzkoušely, jaké to je sedět v jejich plavidle, 
před startem ještě na suchu.

Některé „lodě“ měly až šestičlenné posádky.

Na trať se vydal i tento bazén s dívčí posádkou.

Plavidlo TJ Tatran Sedlčany zleva: Štěpán Pinkas, Michaela Spilková, Kryštof Švagr a Tomáš Spilka

V úterý 11. dubna tomu 
bylo 16 let, kdy nás 
bez rozloučení náhle 
opustil otec, dědeček 

a pradědeček 

František VašákFrantišek Vašák 
ze Sedlčan

Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi. 
Dcery s rodinami

Dokončení ze strany 1
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21. kolo krajského 
přeboru
TJ Tatran Sedlčany – TJ 

SK Hřebeč 2:2 (1:0)

Branky Sedlčan: 26. M. Si-
rotek, 89. M. Sochůrek

19. kolo I. B třídy 
skupina D 
TJ Kunice – TJ Tatran 

Sedlčany B 2:0 (1:0)

Sokol Sedlec-Prčice – FK 

Kavalier Sázava 2:2 (1:0)

Branky Sedlce-Prčice: 40. 
a 61. M. Prchlík

18. kolo okresního 
přeboru (7. dubna)
SK Třebsko – TJ Sokol 

Dublovice 3:1 (1:1)

Branka Dublovic: 39. M. 
Vondrák

19. kolo okresního 
přeboru
SK Petrovice – TJ Sokol 

Nečín 5:0 (1:0)

Branky Petrovic: 25. a 71. 
P. Chlasták, 68. a 87. L. Sed-
lák, 70. J. Dvořák
TJ Vltavan Hříměždice – 

TJ Sokol Trhové Dušníky 

2:2 (1:2)

Branky Hříměždic: 30. D. 
Brzják, 90. L. Spilka
TJ Sokol Dublovice – SK 

Litavan Bohutín 1:4 (0:3)

Branka Dublovic: 87. J. 
Lomoz 

19. kolo III. třídy 
skupina B
TJ Krásná Hora – TJ Zdu-

chovice 1:1 (1:0)

Branka Krásné Hory: 33. V. 
Čanda 
SK Kosova Hora – TJ So-

kol Dublovice B 3:2 (0:0) 

Branky: 57. M. Štemberk, 
75. J. Kouklík, 81. L. Marhef-
ka – 56. M. Holák, 56. M. Po-
čepický
TJ Sokol Počepice – TJ 

Vltavan Borotice 2:3 (1:2)

Branky Počepic: 17. R. Chy-
le, 53. (p) L. Kortan
TJ Sokol Kamýk nad Vlta-

vou – TJ Sokol Jesenice 

4:3 (1:1)

Branky: 30. T. Mol, 47. a 70. 
M. Viskup, 68. M. Tatou-
šek – 19. M. Havel, 57. a 73. 
P. Čejda
TJ Sokol Nová Ves pod 

Pleší B – TJ Sokol Sedlce-

-Prčice B 2:4 (2:2)

Branky Sedlce-Prčice: 12. S. 
Boubalík, 28. R. Seidel, 81. J. 
Nemeth, 87. J. Budějský

19. kolo IV. třídy 
SK Sokol Kytín – TJ Vl-

tavan Hříměždice B 9:1 

(4:0)

Branka Hříměždic: 49. D. 
Šneller
SK Přestavlky – SK Petro-

vice B 3:4 (2:2) 

Branky Petrovic: 14. P. Pe-
terka, 39. T. Měcháček, 47. 
Š. Kubec, 64. L. Mandík 
SK Vysoký Chlumec – So-

kol Vrtule Láz 2:6 (1:3)

Branky Vysokého Chlum-
ce: 38. F. Hron, 88. R. Brož
SK Klučenice – SK Oboři-

ště 2:4 (1:4)

Branky Klučenic: 12. J. Pec-
ka, 70. (p) M. Kotrba

19. kolo okresního 
přeboru – Benešov 
TJ Sokol Vrchotovy Ja-

novice – SK Olbramovice 

3:5 (1:3)

Branky Vrchotových Jano-
vic: 43. F. Hlaváček, 50. D. 
Adam, 52. P. Němec

21. kolo krajského 
přeboru staršího 
dorostu U19 
SK Polaban Nymburk – 

TJ Tatran Sedlčany 3:1 

(3:1)

Branka Sedlčan: 30. J. 
Brunclík

21. kolo krajského 
přeboru mladšího 
dorostu U17
SK Polaban Nymburk – 

TJ Tatran Sedlčany 4:0 

(3:0)

21. kolo krajského 
přeboru starších 
žáků U15
TJ Tatran Sedlčany – SK 

Vyžlovka 1:5 (0:2)

Branka Sedlčan: 69. M. 
Sasina

21. kolo krajského 
přeboru mladších 
žáků U13
TJ Tatran Sedlčany – SK 

Vyžlovka 3:0 (2:0)

Branky Sedlčan: 20. M. 
Stieber, 32. a 51. J. Vávra

David Štverák

KRÁSNÁ HORA NAD VLTA-

VOU Skupina krásnohor-
ských šipkových nadšenců 
se pravidelně schází v hos-
podě Na Hřišti, které místní 
přezdívají Modrá ústřice. 
Na Velký pátek byl uspo-
řádán tradiční velikonoční 
turnaj právě v šipkách. Le-
tos se konal sedmý ročník. 
Soutěž začala v dopoled-
ních hodinách a protáhla 
se přes celý sváteční den 
až do večera.

Účastníci klání byli roz-
losováni do 15 soutěžních 
dvojic, ve kterých poté po-
stupovali celým turnajem. 
Jednotlivé páry soutěžily 
nejdříve ve dvou základ-
ních skupinách, z nichž 
se poté utvořil klasický 

pavouk. Ti nejlepší se pro-
házeli až do fi nálových 
utkání. Kolem páté hodiny 
odpolední došlo na vyhlá-
šení nejúspěšnějších dvo-
jic turnaje. Na bronzové 
příčce se umístili Lukáš 
Krtek s Josefem Kabátem, 
druhé místo patřilo dvoji-
ci ve složení Barbora Ku-
chařová a Roman Krtek, 
turnaj ovládli Jan Šinde-
lář a Jaroslav Kříž, kte-
rému se podařilo obhájit 
první místo z loňského 
ročníku. Nejlepší šipkaři 
byli ověšeni medailemi, 
odnesli si hodnotné ceny 
a na vítěze čekal putovní 
pohár. Vtipnou tradicí je 
i vyhlášení takzvaných 
okurek daného ročníku, 

letos byly zvoleny Gabrie-
la Čandová a Irena Kulan-
dová. Povinností okurek 
je přichystat přátelům 
okurkový salát na šipko-
vou neděli.

Po celý den v hospodě 
Na Hřišti panovala bujará 
atmosféra a všichni se ná-
ramně bavili. V hlavní roli 
občerstvení byla dršťková 
polévka přichystána z hlí-
vy ústřičné, aby nebyla 
masitá a soutěžící dodrže-
li postní tradici, která se 
na Velký pátek drží. Po-
chutiny byly přichystány 
samotnými soutěžícími, 
kteří mohli uhasit žízeň 
tradičním velikonočním 
zeleným pivem. 

Barbora Kulandová

TJ Tatran 
Sedlčany – TJ SK 
Hřebeč 2:2 (1:0) 
SEDLČANY V neděli 9. dub-
na přivítal Tatran doma 
ve 21. kole krajského pře-
boru soupeře, který je 
lídrem tabulky a v kádru 
má dokonce dva exligové 
fotbalisty – Jakuba Podané-
ho (Sparta) a Tomáše Jab-
lonského (Slavie). Nejen 
prodloužený víkend, ale 
i zvučný soupeř, přilákal 
do ochozů přes 150 diváků.

Sirotkův přesný 
projektil

Tatran chtěl  svému 
soupeři oplatit podzimní 
porážku 1:2 na jeho hři-
šti. Hřebeč měla v první 
půlhodině několik slib-
ných šancí, ale na bran-
káře Lukáše Dřevojana si 

její střelci nepřišli. A tak se 
k prvnímu kroku odhodlal 
sedlčanský Marek Sirotek, 
který prudkou střelou pře-
konal brankáře Jiřího Zajíč-
ka – 1:0. 

Výstavní 
zakončení

Ve druhém poločase se 
měnilo skóre až v 79. mi-
nutě. A bohužel branku vsí-
til hostující tým. Rozhodčí 
Tomáš Louda ukázal na po-
kutový puntík a odpískal 
penaltu. Miroslav Novák se 
nemýlil a vyrovnal na 1:1. 
Jenže v 89. minutě si vzal 
míč do úniku po levé stra-
ně Matěj Sochůrek a stře-
lou na zadní tyč poslal do-
mácí tým opět do vedení 
2:1. Velká radost byla jak 
na trávníku, tak na tribuně. 
Výhra nad lídrem tabulky 
byla blízko, ale konec zá-

pasu je potvrzený až od-
pískáním rozhodčího. Ten 
měl na hodinkách „tepr-
ve“ ubíhající 90. minutu, 
ve které přišel dlouhý aut 
do vápna. Balon se sne-
sl na zkušeného Tomáše 
Jablonského a ten svým 
přesným pokusem nedal 
brankáři Dřevojanovi šan-
ci a vymetl šibenici – 2:2. 

Sestava Tatranu: L. Dře-
vojan – Hofman (76. Plesl), 
Kouklík (84. Štemberk), 
Dvořák, Schwarz (71. Re-
petný) Hanuš, Habart (68. 
Sochůrek), M. Krůta, L. 
Brotánek, Sirotek (80. Lípa) 
Novotný.

Tatran je po 21. kole v ta-
bulce na devátém místě 
s 28 body a skórem 47:39. 
Další utkání hraje v sobo-
tu 15. dubna od 17 hodin 
na hřišti čtrnáctého Berou-
na.                David Štverák

Fotbalové víkendové 
výsledky

Tatran dělilo od výhry proti 
prvnímu týmu pár minut

Velikonoční šipkový turnaj se 
nesl v tradičním duchu

Společné foto účastníků velikonočního turnaje u terčů
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Na začátku dubna se vždy rozpo-
menu na své ztracené mládí. Ov-
šem nezačnu si přehrávat obrazy, 
začne se mi přehrávat hudba.

30. září 1990 stanice MTV pustila 
poprvé videoklip ke skladbě Smells 
like teen spirit od Nirvany a svět se 
obrátil vzhůru nohama. Místo vymy-
dlených hejsků v pestrobarevných 
oblečcích, těsných legínách, s mok-
rou trvalou a make-upem se objevili 
kluci v roztrhaných džínách, ob-
nošených tričkách a s odrostlými 
vlasy. Pocukrované melodie spláchl 
syrový rockový sound a zabarvený 
hlas Kurta Cobaina.

Pro jednu generaci, po krátkou 
dobu několika let, grunge ze Seattlu 
vládl hudebnímu světu. Žádné po-
pové ansámbly tanečníků a karne-
valové show. Žádné naolejované 
zadnice dobře rostlých děvčat 
natřásající se kolem rapperů ově-
šených zlatem. Žádné zmalované 
a načesané r´n´b princezny. Šlo 
jen o hudbu. Parta kluků s oprýs-
kanými nástroji vypadala, jako 
kdyby vylezla z nějaké zaprášené 
zkušebny kdesi ve sklepě. Autentic-
ké skladby o závislostech, nočních 
můrách, odcizení, vyřezané ostrým 
nožem z živých duší muzikantů, 
kteří podepsali smlouvu s ďáblem. 
Ryzí talent, nezředěný formálním 
hudebním vzděláním, se vynásobil 
heroinem, jenž otevřel brány krea-
tivity, aby si posléze nelítostně vy-
bral svou krutou daň.

5. dubna 1994 se zastřelil Kurt 
Cobain. Se vzpomínkou na něj se 
ve stejný den o 8 let později úmy-
slně předávkoval Layne Staley, 
frontman Alice in Chains. 18. května 
2017 se oběsil Chris Cornell, čtyřok-
távový zpěvák Soundgarden. O mě-
síc později ho následoval zdrcený 
Chester Bennington z Linkin Park. 
Na všechny z nich si vždy v dubnu 
vzpomenu. Ani jeden ďábla nepře-
mohl. I když Layne Staley mluvil 
o heroinu jako o svém bohu, avšak 
trpce, se smutným úsměvem něko-
ho, kdo ví, jak skončí. 

Publiku se brzy opět zastesklo 
po něčem sladkém a růžovém, ov-
šem pro mnohé z mojí generace už 
nic lepšího v hudbě nevzniklo.

Bohumil Vohanka

V malých Sedlčanech po válce 
pracovalo téměř devadesát podni-
katelů a živnostníků. Byla to i dů-
ležitá společenská síť, která vedla 
k vytváření vztahů a diskuzních 
mini klubů. Když jsem se přišel 
k holiči dát ostříhat, několik čeka-
jících se nenudilo – diskutovali. 
A já jsem měl jakési mimoškolní 
vzdělávání. 

Skvělé bylo, když živnostník 
něco prodával a současně v tom 
oboru sám pracoval, například 

obuvník, tehdy švec. Dobrý šev-
covský mistr uměl vyrobit pěk-
né boty na míru, ale i prodávat 
mnohem levnější boty z továrny 
Baťa a ty baťovky také opravovat. 
V takových oborech bylo zvykem 
přenášet umění v rodině na syna. 
Skvělým příkladem v Sedlčanech 
jsou mistři Barešovi. V dětství 
jsem chodil za panem mistrem Ba-
rešem, v dospělosti za jeho synem 
a v důchodu za jeho vnukem.

Školení řemeslu by mělo, as-

poň tam, kde je to možné, tako-
vou tradici zachovávat. Když 
vyjde žák z 9. třídy, má mnoho 
možností výběru. Ale pokud jeho 
otec třeba prodává a opravuje 
počítače, není vůbec špatné jít 
ten obor studovat. Nakonec pak 
časem sám může otce učit o no-
vinkách v řemesle. Nic nového 
pod sluncem – vše dobré, užiteč-
né a osvědčené se má zachovávat 
také v moderním světě.

Vladimír Roškot

Velikonoce prožíváme různě. Na jed-
né straně je u nás spousta lidí, kteří 
jen vnímají, že jsou dva volné dny 
navíc. Na opačné straně jsou věřící, 
kteří se vším všudy od Květné nedě-
le do Velikonočního pondělí dodržu-
jí tradice a obřady. Nebo se možná 
alespoň díky médiím trochu zamyslí, 
co vlastně tyto svátky symbolizují. 
Pro nejvěrnější křesťany jsou Veliko-
noce největší svátek roku, inspirací 
pro vlastní jednání v životě.

Víra v Kristovu oběť za odpuš-
tění hříchů lidu dává životu člově-
ka mnoho symbolického. Normál-
ní je snad i pochybnost, zda Ježíš 
vůbec existoval a pokud ano, zda 
byl schopen konat zázraky. Prostě 

zda byl Synem Božím, spasitelem, 
Mesiášem… Můžeme si vyhledat 
pašije slavnostně zpívané na Vel-
ký pátek. Jde vlastně o příběh 
odehrávající se od zatčení Ježíše 
Nazaretského, kdy byl přiveden 
k Pilátovi, který neshledal provi-
nění, ale podlehl davu Židů, aby 
byl popraven, protože neuznávali 
krále židovského, měli císaře. Ná-
sledovalo mučení, poprava přibi-
tím na kříž, pohřbení.

Každý z nás prošel svým živo-
tem v různých obdobích po růz-
ných cestách. Na nich jsme 
poznali mnoho lidí, obětavých i so-
beckých, spokojených i trpících. 
Přemýšlíme o naši účasti v tom 

životním příběhu, zda jsme se za-
chovali dostatečně správně, zda si 
něco neklademe za vinu. Jistě, vět-
šinou je již pozdě, ale i taková vý-
čitka, že jsem neobstál, má hodno-
tu a může vést k vnitřnímu smíření.

Žádáme-li pomoc, zamysleme 
se, zda jinde nejsou potřebnější, 
zda nejsme sobečtí či nespraved-
liví, zda naopak my sami nemůže-
me pomoci těm, kteří naši pomoc 
potřebují. V hloubce symbolu Veli-
konoc můžeme rozjímat o odhod-
lanosti projít i jistým utrpením při 
pomoci, kdekoliv nám naše svědo-
mí napovídá. Pak pocítíme vnitřní 
klid, spokojenost i radost.

Vladimír Roškot

Tyto Velikonoce, stejně jako ty 

předtím, jsme se rozhodli strávit 

v Maďarsku v termálních lázních. 

Už čtyři roky nás jezdí parta skoro 

dvaceti lidí hned na Zelený čtvrtek. 

Svátky jara samozřejmě vítáme. 

Když se v neděli k večeru vracíme, 

vyzdobený byt provoní pečený be-

ránek, mazanec dostáváme od ba-

bičky. Perníčky chystáme týden pře-

dem, ani ostatní tradiční pokrmy 

na vyzdobeném stole nechybí. 

Letos jsme s dcerou zůstaly 

v klidu. Kde jsou ty doby, kdy jsme 

v Radešíně na chalupě vítali třeba 

i osm, deset part koledníků. „Obar-

víme osm vajíček, stejně tady v Pe-

trovicích zase skoro nikdo nepři-

jde,“ povzdechla si dcera a hodila 

vejce do vroucí vody. V pondělí 

ráno nás vzbudil manžel se synem 

s pomlázkou a košíčkem se slo-

vy, že se jedou podívat na známé 

do Zahrádky a Radešína. My se pus-

tily do chystání svátečního oběda. 

„Crr, crr…, “ ozval se zvonek. Asi 

něco zapomněli, proběhne mi hlavou 

a volám na dceru, ať otevře. Překva-

pení. „Hody, hody doprovody…,“ par-

ta malých kluků si přišla pro koledu 

a my se s radostí necháváme šlehat. 

Sotva zavřeme dveře, jsou tu další. 

Tentokrát dospělci. Vajíčka nechtějí, 

prý raději panáčka. Rády posloužíme. 

Pro jistotu do košíčku, kde se 

krčí už jen dvě vajíčka, přidávám 

sušenky, čokolády, bonbony a ošat-

ku s perníčky. Hold, když bude nej-

hůř, bez ohledu na tradice přijdou 

na řadu penízky. Přece nebudu ko-

ledníky posílat domů s prázdnou. 

Následující hodinu na ně opravdu 

dojde. Úplný velikonoční boom. 

Rozlily jsme i láhev meruňkovice 

a rumu. „Je třeba zabít bacily, že 

jo,“ pronesl jeden z party posledních 

koledníků. „To víte, že ano. Pojďte, 

nalijeme ještě do druhé nohy, když 

dezinfekce, tak pořádná.“ 

Letos nastala k mojí velké ra-

dosti dokonalá kolednická smršť. 

Vyslechly jsme se Sábou říkanky 

známé i neznámé, zasmály se s ko-

ledníky, rozdaly úplně vše, dokonce 

i na sekanou a chlebíčky došlo… Já 

jsem omládla o dvacet let a dcera 

se možná ráno probudí jako batole. 

Milí koledníci a kolednice, těšíme 

se za rok. A budeme připraveny!

Jana Motrincová

F E J E T O N

Kolednická smršť

S L O U P E K

Smlouva 
s ďáblem

Z A M Y Š L E N Í

Velikonoce vyprávějí i náš příběh

G L O S A

Z generace na generaci
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